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DRUHÉ VÝROČÍ SOVĚTSKÉ INVASE

21. SRPEN V U.S. SENÁTĚ A 

KONGRESU
Ve Washingtonu, D. C., kongresník Edward Derwinski z 

111. podal resoluci, kterou v Domě representantů spolupode- 
psali: E. Rose Adair, John M. Ashbrook, John Buchanan, 
Harold R. Collier, Philip M. Crane, Catherine May, Chester 
L. Mize, Henry C. Schadeberg, Bob Wilson.

Resoluce žádá, aby president Nixon vzhledem k trvající 
okupaci Československa odmítl prodloužení jakékoliv vládní 
obchodní úmluvy jak se Sovětským svazem, tak s kterým
koli státem, který se podílel na okupaci Československa.

Resoluce volá též po přerušení obchodních a hospodář
ských styků. V dalším vyjadřuje podporu československé
mu lidu a připomíná 21. srpen jako Den sovětské hanby a 
žádá, aby sovětská vojska byla stažena z Československa. 
Resoluce vyzývá presidenta, aby prostřednictvím Spojených 
národů učinil takové další kroky, jež by vedly pokud možno 
k nejrychlejšímu ukončení sovětské okupace Československa.

V senátě podal resoluci (č. 450) obdobného obsahu sen. 
Roman Hruška z Nebrasky.

Řada representantů a senátorů promluvila v kongresu a 
již od 11. srpna byly jejich projevy otiskovány v Congres- 
sional Record. Kongresník Bob Wilson z Californie pro
mluvil o snaze Československé národní rady americké, aby 
den 21. srpna byl vyhlášen jako Den sovětské hanby, a jeho 
přičiněním byl téhož dne v Congressional Record otištěn 
článek Charlese Bartletta, uveřejněný ve Washington Star 
pod nadpisem “Češi se obávají, že na ně Američani zapomí
nají”.

Sen. Ralph T. Smith z lil. upozornil na dvě srpnová vý
ročí — 9 let od postavení berlínské zdi a 2 roky od prove
dení invase do Československa. Vyzdvihl snahu ČSNRA, aby 
představa československé svobody byla udržena živá. 14. 
srpna přinesl Congressional Record projevy kongresníků 
Paula Findleyho, Emilia Q. Daddaria, Williama S. Maillarda 
a Josepha Vigorita, který vzpomínaje na invasi hovořil “o 
zločinu, který nesmí být zapomenut a který byl poruše
ním 5 bodů Charty Spojených národů.”

Další projevy k smutnému výročí okupace Českosloven
ska, jež Congres. Record uveřejnil, měli: senátor Hugh 
Scott, senátor Ralph Yarborough, Carl T. Curtis, Jack Mil- 
ler, Čharles H. Percy, Gordon Allott a kongresnici Robert 
Taft, Jr. a John S. Monagan.

Časopis Press-Telegram, Long Beach, California, uveřej
nil v pátek 21. srpna 1970 v rubrice Dopisy Redakci pro
test Čs. národní rady americké s pěti body vyjadřujícími 
porušení Charty Spojených národů a s požadavkem, aby 
byla stažena sovětská vojska z Československa.

Z AKCÍ ČS NÁRODNÍ RADY 
AMERICKÉ

K 21. srpnu, k druhému výročí “Dne sovětské hanby”, 
Československá národní rada americká vyslala senátorům a 
členům kongresu, tisku, a svým oblastem a odbočkám me
morandum “Svoboda je nedělitelná”. Ve svém obviněni 
Rada uvádí, že Sovětský svaz invasi pětkrát porušil Chartu 
Spojených národů. Obsazeni Československa znemožnilo 
Čechům a Slovákům dále vyvíjet svůj sociální řád a svůj 
národní život. Československo chtělo přispět k budování 
lepších vztahů mezi národy, což mu bylo sovětským zása
hem znemožněno. Lid v Československu se však nevzdal 
svých tužeb a nepoddal se agresivním moskevským plánům. 
V den druhého výročí projevil svůj odpor tichým protestem. 
My se však obracíme k celému civilizovanému světu, aby 
svobodní podpořili československý lid v jeho snaze a poža
dujeme “Odvolání sovětského vojska z Československa”.

Ve Washingtonu členové senátu a Domu zástupců — po 
interviews se členy odbočky ČSNRA br. Josefem Haškem a 
tajemnicí ses. Annou Faltusovou — učinili projevy k 21. 
srpnu. Ke dnu invase kongresník Eduard Derwinski za Dům 
zástupců podal resoluci podepsanou řadou dalších kongres
níků a v senátě taktéž učinil senátor Roman Hruška, spolu 
s dalšími členy senátu. Ode dne 11. srpna jsou uveřejňo
vány v Congressional Record projevy senátorů a kongres
níků, kteří, právě tak jako Československá národní rada 
americká, vznášejí požadavek: “Odvolání sovětského voj
ska z Československa”.

V Chicagu Čs. národní rada americká vyzvala krajanskou 
veřejnost, aby se zúčastnila protestního průvodu v před
večer výročí ve čtvrtek dne 20. srpna. Ve své výzvě Rada 
požádala, aby účastníci nesli pochodně nebo svíčky a stan
darty. Účastníkům byly rozdány pochodně a smuteční pásky 
se slovy: “Remember Czechoslovakia”. Víc než 500 pocho
dujících se shromáždilo v 7:30 večer na State a Wacker 
Drive a šlo hlavni ulicí Chicaga po State Street na Con- 
gress a zpět na Wacker Drive. Průvodu se zúčastnili též 
Captive Nations, hlavně Litevci, Poláci, Maďaři a Kubánci. 
Chicago Tribune konstatovala ve svém článku dne 21. srp
na: “Ač průvod byl tichý a spořádaný, vzbudil velkou po
zornost chodců.” V rušné večerní hodině mnoho lidi si se 
zájmem četlo nápisy nesené účastníky průvodu. Dvě velké 
fotografie v Chicago Tribune zachycují některé z těchto ná
pisů, např. nápis Jaromíra Zástěry: “Remember Jan Palach, 
the Czech human torch”. Chicago Daily News též přinesl 
článek redaktora Dennis Byrne, který citoval svůj rozhovor 
s předsedou Čs. národní rady, Jamesem Krákorou.

V New Yorku byl 21. srpna uspořádán průvod automo
bilů, který směřoval k newyorské sokolovně. Tento protest 
pořádala newyorská oblast ČSNRA.



VĚSTNÍK
JULY-AUGUST 1970

Organ of the Czechoslovak National Council of America
Published monthly (Except bi-monthly July-August)

Subscription $2.00 a year — Outside U.S.A. $3.00 
Editor—VLASTA VRAZ

Administration—FRANK KRATOCHVIL
Office: 2137 So. Lombard Avenue, Cicero, Illinois 60650

Tel.: 656-1117
Second class postage paid at Chicago, Illinois

VĚSTNÍK
ČERVENEC-SRPEN 1970

Orgán Československé národní rady americké 
Vychází měsíčně (s výjimkou dvojčísla v červenci-srpnu)

Předplatné $2.00 ročně. — Mimo U.S.A. $3.00.
Redaktorka—VLASTA VRÁZOVÁ 

Administrace—FRANK KRATOCHVIL
Úřadovna: 2137 So. Lombard Avenue, Cicero, Illinois 60650

Tel.: 656-1117

Sen. Robert Dole v rozhovoru s br. Joseph Haškem, zástupcem ČSNRA.

Naardenský sjezd
Ve dnech 15. až 18. srpna došlo v holandském Naarde- 

nu — v místě, kde je pohřben Jan Amos Komenský — ku 
sjezdu českého a slovenského exilu, zahraničních organizací 
a exilových pracovníků. ČSNRA zaslala Naardenskému vý- 
boru-Československo u příležitosti sjezdu dopis tohoto znění:

7. srpna 1970. 
Naardenskému výboru — Československo 
k rukám Dr. V. Svobody a Dr. J. Langa
22 Ladbroke Square
London, W. 11
Československá národní rada americká v Chicagu k 
Naardenskému setkáni ve dnech 15.-18. srpna 1970:
Vážení přítomní:

V duchu tradic obou odbojů Čs. národní rada americká 
se společně s Vámi sklání před památkou velkého syna 
našeho národa — Jana Amose Komenského.

Komenský je nám všem vzorem exulanta. Bojoval, trpěl 
a prožil trpká zklamání. V utrpení však dokázal vytvořit 
dílo humanismu a lásky, jež přečkalo staletí a je uznáváno 
celým světem. Jeho odkaz došel svého naplnění. Jeho víra 
přenášená z pokolení na pokolení zůstává živá, přečkala 
bouře zloby a přinesla svobodu těm, jimž se stala vyznáním.
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Buďme i my stateční — a buďme pevni v přesvědčení, že 
boj o navrácení svobody našemu lidu přinese své ovoce v 
nedaleké budoucnosti.

Jsme s Vámi --- v této chvíli i v budoucnosti. Vaše sna
žení je nám společné a Vaše přání a cil je i našim cílem: 
svoboda Čechů a Slováků a samostatnost Československa.

Za předsednictvo Československé národní rady 
americké:

James V. Krákora, předseda Vlastislav Chalupa, tajemník

ČSNRA obdržela od Americké obce 
sokolské dopis následujícího znění: 
“Sestry a bratři:

XI. sjezd Amerického Sokolstva na svém zasedání v Čleve- 
landu uznal Vaše organizační zásluhy při oslavách 50tileté- 
ho výročí vzniku Československé republiky v říjnu 1968 ve 
Washingtoně, D. C.

Věrni zásadám svobody a demokracie Vás ujišťujeme svo
jí podporou a spoluprací pro lepší rozkvět krajanské Ame
riky.

Nazdar“
ResolUční výbor XI. sjezdu Americké obce sokolské.”



Z UDÁLOSTÍ V ČESKOSLOVENSKU
AKCE ZASTRAŠOVÁNI, VYHROŽOVÁNI A 
LIKVIDOVÁNÍ VRCHOLÍ

Poslední dva měsíce žije čs. tisk ve znamení ofenzívy 
proti všem, kteří měli kladný poměr ke krátkodobé vládě 
“socialismu s lidskou tváří”. Jsou popisovány poměry v or
ganizacích komunistických i nekomunistických, jednotlivci i 
skupiny, které prý se chtěly zmocnit vlády a nastolit ka
pitalismus. Vyhrožuje se ředitelům, prověřovacím komisím a 
určuje se doba, kdy musí být provedeny čistky.

Poslední a nejdůležitější skupinou, která dosud odolávala 
nátlaku prověřovacích komisi, bylo Ústředí čs. odborového 
revolučního hnutí. Na VI. plenární schůzi v červnu t. r. byla 
vyměněna většina členů Ústředí, a ostatním byla dána Ihů- 
ta, do kdy musí být provedeny čistky v nižšich orgánech. 
Deník ROH Práce o tom píše následovně: “. . . jen tehdy, 
budou-li od pravicových oportunistů a revizionistů očištěny 
vyšší odborové orgány, bude možno v krátké době dovršit 
jejich porážku také v základních organizacích, kde nás roz
hodující zápas o leninské pojetí odborové práce teprve čeká.” 
Dále Ústředí rady odborů ukládá všem odborovým orgá
nům: Dokončit očistu odborových orgánů od nositelů pra
vicově oportunistických tendenci a doplnit je novými členy: 
a) ve vyšších odborových orgánech do 30.6.70; b) v závod
ních a podnikových výborech do 30.9.70. Dokončit přestav
bu odborových svazů a to jednotně v českých zemích i na 
Slovensku do 30. září 1970. Jak si tuto přestavbu předsta
vuje nové vedení, je v usnesení VI. plenární schůze ÚR 
CSROH, které zmocňuje předsednictvo ÚRO v článku b): 
“ustanovení článku 12 a 21 Charty ČSROH o podpoře čle
nů ROH při stávkách a o vyhlášení generální stávky po
važuje za nesprávné: orgány ROH se proto nebudou jimi 
řídit, neboť zmíněná ustanovení jsou neslučitelná s úlohou 
ROH za socialismu.” Chtějí snad dokázat celému světu, že 
stávkovat lze jen za kapitalismu? V socialismu je podle 
komunistického názoru vše tak dobré, že není třeba stávek. 
Čs. odbory se tedy znovu stávají pouhou loutkou, kterou 
vládne čs. komunistická strana.

Dnešní komunistický tisk se dosud snaží hrát otevřenou 
hru. Uveřejňuje nyní kritické dopisy čtenářů —■ mnohdy 
ovšem proto, aby pak mohl otiskovat i mnohomluvné odpo
vědi, samozřejmě podporující režim. Tribuna z července 
otiskla dopisy sympatisujicí s jednou soudružkou, která ■— 
ač podporovala sovětskou okupaci — upadla do nemilosti 
místní stranické organizace a nebyla ji vydána nová legiti
mace KSČ. K tomu případu jistý soudruh odpověděl: “Po
měry se u nás urovnávají, lidé pracují, i ti, co chtěli pře
dělat socialistický řád. Mnozí ovšem přesvědčeni nejsou. 
Není dobojováno, leckde to vypadá jen jako příměří. Rok 
1968 rozdělil národ, každý přiznal svou barvu.” Máme-li 
tohoto soudruha brát vážně, pak těch, co přiznali barvu, 
byla obrovská většina, a je nesmyslné snažit se tuto vět
šinu přesvědčovat o tom, že komunismus je pro čs. lid je
dinou dobrou cestou. Důrazně mluví komunistům do duše 
dopis nepodepsaného občana, který píše:

“. . . Chodíte vůbec mezi lidi. . . Co nám to vyprávíte? 
Životní úroveň, všechna naše práce jde do chřtánu spo
jenců a zadarmo, je nimi špatný obchod, berou si co chtějí. 
Byli bychom se měli lépe, kdybychom obchodovali s celým 
světem. . . . Jste vlastizrádci, kolaboranti a zaprodanci. Han
ba takovým lidem jako jste vy. Jste dneska jen nástrojem 
cizí moci a musíte poslouchat pro pár špinavých peněz a 
vynalézat lži, dělat fízly, konfidenty, nahaněče, pacholky. 
Ne, nejste lidé, jste špíny.”

ÚTOKY NA DIVADLA, FILMY, 
HERCE A SPISOVATELE

Olomoucké divadlo uvedlo hru Jiřího Voskovce a Jana 
Wericha “Těžká Barbora”. Nové nastudování se setkalo s 
nepříznivou kritikou z řad diváků, kteří drží palce Sovět
skému svazu a píší dopisy novinám, aby vyvolali tlak jak 
na ředitele divadla, tak na herce. . . Pisatel jedné z kritik, 
zřejmě patolízalský straník, napsal novinám, jak strašně 

byl zklamán, když viděl, co udělalo olomoucké divadlo ze 
hry, která má vyjadřovat nesouhlas s imperialismem a sym
patie k pracujícímu lidu. Pro koho prý divadlo vlastně hra
je, pro ty, co nenávidí Sovětský svaz, ale při tom jedí 
rohlíky ze sovětské pšenice, maso koupené v cizině za so
větské zlato a jezdí v automobilech na benzin ze sovětské 
ropy? Je prý třeba už přestat se znepokojováním lidí. . . 
Ředitel olomouckého divadla na kritiku odpověděl, že hra 
byla upravena jen natolik, aby odpovídala nové situaci a 
novým významům. "Těžká Barbora” prý svádí k tomu, aby 
byla satirou na dnešní situaci. Satira prý nemůže být po
važována za projev nepřátelství — to by divadla přestala 
existovat. Přes toto vysvětlení byla “Těžká Barbora” vzata 
z pořadu.

K podobné situaci došlo v Plzeňském divadle, které uvedlo 
Branibory v Čechách. Představení vyznělo provokativně pro- 
tisovětsky, neboť dalo vyniknout náznakům, že spojenecká 
vojska Varšavského paktu se nijak neliší od braniborských 
nájezdníků. Stranický kritik se otázal, kdy prý dojde v 
plzeňském divadle k čistce, když už je to dva roky, co vý
chodní bratři již po druhé přišli čs. lid ochránit před spáry 
pravičáků.

Čistky jsou prováděny jak v řadách divadelních, tak fil
mových pracovníků — a nyní dokonce došlo i na diváky. 
Rudé právo přineslo stížnost, že někteří lidé při promítáni 
sovětských filmů dělají v biografech hlasité vtipy, piskají, 
nebo se posmívají divákům, kteří rádi vidí sovětské filmy. 
V pražském kině “U hradeb” skončilo předčasně při tako
véto výtržnosti promítání filmu a 6 diváků postihlo pak 
trestní řízeni pro výtržnictví. Pisatel stížnosti v Rudém 
právu dodává:
"... A nemusí to být jen pro výtržnictví. Náš trestní 

zákon zná i jiné paragrafy, které se hodí k potrestání, např. 
hanobení republiky a jejího představitele, hanobeni státu 
světové socialistické soustavy a jeho představitelů, pobuřo
vání a jiné.”

Svaz televizních a filmových umělců je též na programu 
čistek. Svazu se vyčítá, že se jeho pracovníci dožadovali, 
aby určití členové byli přijatí do Čs. akademie věd (mezi 
nimi E. Goldstůcker), aby byli zváni do schůzí Národní 
fronty, a mnozí prý se již viděli v ministerských křeslech 
nebo aspoň tajemníky ministerstev a pod. I žádost presi
denta republiky o postavení pomníku T. G. Masarykovi byla 
přečinem. Hlavní kritika je zaměřena proti vedoucímu svazu 
Ludvíku Pacovskému a Josefu Bulinovi, kteří byli delego
váni do ústředního výboru Národní fronty a společně s 
pracovníky ostatních svazů razili heslo “Jsme s vámi, buď
te s námi” a snažili se koordinovat spolupráci ostatních 
složek, které se vyslovily, že přeruší veškeré styky se svými 
partnery v zemích socialistického tábora. 4. prosince 1968 
bylo kvitováno s povděkem, že ARTES dodržuje usnesení 
nezúčastňovat se kulturních akcí v pěti socialistických ze
mích, a že to bylo oznámeno Pragokoncertu. 3. ledna 1969 
byla v koordinačním výboru projednávána otázka spoluprá
ce se SSSR a bylo usneseno, že zástupci koordinačního vý
boru sdělí tehdejšímu ministru kultury M. Galuškovi, že 
jednotliví členové, uznají-li to za vhodné, budou toto sta
novisko veřejně publikovat. Další výtkou je, že celý koordi
nační výbor se zúčastnil pohřbu Jana Palacha, aby prý si 
získal sympatie lidu.
ÚTOKY PROTI RADIU SVOBODNÁ EVROPA

Rádio Svobodná Evropa se stalo terčem zvýšených útoků 
dnešních vládců v Praze. V útocích je uváděno, že s Radiem 
Svobodná Evropa navázal styk jak Klub politických vězňů 
K 231, založený v době "tání” (jeho členové prý se nabízeli 
za agenty CIA), tak redaktoři časopisů Student a Obrany 
lidu, čímž prý byli překvapeni samotní vedoucí Rádio Svo
bodná Evropa. Co však překvapuje nás je, jakým způsobem 
se ohražují páni z Rudého práva proti činnosti Radia Svo
bodná Evropa. Článek z Rudého práva z 1. července uvádí, 
že Rádio Svobodná Evropa počítá s rozšířením své činnosti 
o televizní vysílání. Za tímto účelem má prý být vybudo

VÉSTNÍK • 3



vána velká vysílací stanice. Jednalo by se o vysílání obrazu 
přes rakouské území do Československa — a Rudé právo 
uvádí, že se tady vynořuje otázka, zda je to v souladu s 
mezinárodním právem a zvyklostmi. Není uváděno, zda je 
v souladu s mezinárodním právem, aby území suverénního 
státu bylo okupováno jinou mocností. Prostě zloděj vždy 
volá “chyťte zloděje”, a to aby sám ušel pozornosti.

DRUHÉ VÝROČÍ 21. SRPNA, DNE OKUPACE 
A SOVĚTSKÉ HANBY

14. srpna 1970 oznámila Čs. tisková kancelář, že v Česko
slovensku došlo k velkému zatýkání v souvislosti s rozšiřo
váním letáků, zaměřených proti okupaci Československa. 
Zároveň Sovětský svaz zahájil na území Československa vel
ké manévry, což se setkalo s nelibostí zvláště čs. zemědělců, 
neboť žně byly v plném proudu a sovětské tanky ničily 
úrodu.

VÝZVA K DŮSTOJNÉMU PROTESTU PROTI 
OKUPACI ČESKOSLOVENSKA

Podle dopisovatele Reuterovy kanceláře byla Praha, Brno 
a ostatní města v Československu zaplavena v prvním týdnu 
srpna letáky, jež vyzývaly k protestu nad druhým výročím 
okupace ČSSR sovětskou armádou. Letáky rozšiřované v 
různých městech byly stejného znění, což nasvědčuje tomu, 
že šlo o jednotnou akci. Text letáku zněl:

“Důstojný protest proti okupaci v den II. výročí 21. srp
na 1968. Všichni čs. občané se vyzývají k následujícímu jed
notnému postupu k výročí DNE HANBY.

1. Nekupovat noviny.
2. Nechodit do restaurací a kaváren.
3. Nechodit do divadel a kin.
4. Nekonat jakékoliv nákupy, nevstupovat do obchodů, s 

výjimkou lékáren.
5. Po 7 hod. večerní nevycházet na ulici.”
Jak je vidět, duch odporu je v Československu stále živý 

a spontánní, i když je činěn nátlak na všechny ty, kteří se 
veřejně postavili proti okupantům. Raději hmotně strádají, 
než aby se nechali koupit.

ROZHOVOR SE SMRKOVSKÝM V 
EVROPSKÉM DENNÍM TISKU

Týden po rozhovoru italského novináře s J. Smrkovským 
v jeho pražském bytě, který byl uveřejněn dne 20. čer
vence v italském tisku, uveřejnily jej i další velké evropské 
deniky a rozhovor byl již zveřejněn v 16 jazycích. V pon
dělí 27. července ČITÍ hlásila, že se byla ptát Smrkovské- 
ho, co je pravdy na jeho rozhovoru s italským novinářem. 
Smrkovský odpověděl, že o ničem nuevi. Dle zprávy BBC, 
která vešla ve styk s uvedeným novinářem a ptala se ho, 
co tomu říká, dostala pouze odpověď pokrčením ramen a 
úsměvem. BBC naznačuje, že prohlášení Smrkovského, že o 
ničem neví, bylo podmínkou poskytnuti interview.

Co prohlásil Smrkovský mimo jiné: ", . . Chtějí z národa 
udělat nemyslící stádo, ale na to by potřebovali 20 let. Já 
vám mohu s jistotou říci, že je nemají. Pochodeň, kterou 
jsme zapálili, nám násilím vyrvali z rukou, ale pořádné se 
při tom popálili. Tato pochodeň znovu vzplane, a to nejen v 
Československu.”

O procesech: “Myslím, že budou spíše soudit a pronásle
dovat lidi středního kalibru. Na špičkové muže ledna si za
tím netroufají. Ví, že by při procesu mluvili a řekli prav
du. To by neudělalo dobrou reklamu.”

O presidentu Svobodovi: “Svoboda je mizerný politik, 
uvěřil Husákovi a dal se jím svést. Zapomněl, že my jsme 
ho udělali presidentem. Přes jeho dnešní pozici předpoví
dám, že jeho osud nebude růžový.”

O Černíkovi: “Černík je tragickou postavou. Chtěl se 
přizpůsobit poměrům. Dnes je v propadlišti a navic mu 
nikdo ani ruky nepodá.”

DUBČEK V DOMÁCÍM VĚZENÍ

Dubček bydli se svojí paní ve vile asi 16 km od Brati
slavy a vila je hlídána. Aby se snad někdo nepokusil o roz
hovor s ním, jako v případě Smrkovského, bylo mu “sdě
leno”, aby neopouštěl zahradu kolem vily. Je to prý v 
zájmu jeho vlastního bezpečí a nákupy může paní Dubče- 
ková obstarávat sama.
NÁHROBEK JANA PALACHA ODSTRANĚN

V sobotu v noci 26. července záhadně zmizel z Olšanské
ho hřbitova v Praze náhrobek i s obrazem Jana Palacha. 
Zůstal pouze hrob a bez velkého množství květin by ani 
nikdo nepoznal, že je to hrob Palachův. Jak je vidět, komu
nistická ideologie se boji i mrtvých.
ČÁSLAVSKÁ ODMÍTLA “ODVOLAT”

Věra Čáslavská odmítla odvolat svůj podpis z manifestu 
Ludvíka Vaculíka “2,000 slov”. Z toho důvodu jí nebylo 
dovoleno odjet na zahraniční turnaj. Její manžel, známý 
sportovec Josef Odložil, byl propuštěn ze zaměstnání. Čás
lavská šla až na presidenta Svobodu a stěžovala si. Ten ji 
však doporučil, aby odvolala. Čáslavská byla jiného mínění, 
neodvolala, a vrátila všechna vyznamenání — včetně "Řádu 
republiky” — která jí byla udělena za její sportovní výko
ny o vše, co vykonala pro dobré jméno čs. sportu.

Gríša Spurný už není předsedou Československého ústavu 
zahraničního. Známý Gríša Spurný, který na stránkách ko
munistického časopisu Československý svět vábil českoslo
venské krajany do staré vlasti a spílal exulantům jako zrád
ným uprchlíkům, byl náhle sesazen z vedoucího místa ve 
výše uvedené organisaci. Novým předsedou se stal Fran
tišek Malý, bývalý vyslanec v Norsku, osobnost celkem ne
známá, avšak nepochybně věrná Moskvě. Spurnému prý do
konce nebyla vyměněna stranická legitimace za novou. — A 
časopis Československý svět je dál zasílán našim krajanům 
v Americe zdarma, přesto, že československé hospodářství 
je na mizině.
POŽÁDALI O ASYL

Antonín Vašek, 51 let starý čs. vyslanec v Dánsku, po
žádal o asyl po tom, co byl vyzván, aby se navrátil do 
Československa. V Dánsku s ním zůstává jeho manželka a 
dvě dcery.

Kristina Hanzalová, 211etá čs. královna krásy, kteiá se v 
USA zúčastnila soutěže Miss Universe, požádala v Norim
berku, Západní Německo, o asyl. Československo má o jednu 
krasavici méně.

ALOIS ŠALOMOUN.

Na činnost Rady:
Mrs. Ann Kara Murphy, Cicero, lil...............................8100.00
Edward a Barbara Codromac, Orland ....................... 12.00
Mrs. Annette Macoun, Miami Shores, Fla................... 10.00
Mrs. Frances Rulíček, Lakeland .................................. 5.00
Mr. Jaroslav Reichl, Rexdale, Canada ....................... 5.00
Mr. Josef Hanuš, Miami, Fla......................................... 5.00

ln Memoriam:
K uctěni památky zesnulého bratra Františka v Česko

slovensku věnuje Mrs. Aug. Hering, Chicago ...... $16.00
K uctění památky zemřelé May Homolové z Fox River 

Grove věnuje Mrs. Ludmila Kosová, Cicero, 111........15.00
K uctění památky drahého tatínka věnuje Mrs. Marie

Hayder, La Grange Park, 111........................................ 10.00
K uctění památky přítele a kamaráda p. Fr. Sečkáře 

věnuje Mr. & Mrs. Vincent Pleva, Berwyn, 111..... 5.00
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DR. ANDREJ SLABEY:
NAŠI OTCOVIA O ČESKOSLOVENSKOM NÁRODE

Názov “Československo” alebo národ “Česko-SIovenský” 
s čiarkou či bez čiarky neni tak nový ako by sme si mysleli. 
Třeba sa len podívat’ do starých knih čo písali naši sloven- 
ski a českí pisatelia v minulom storočí i dávnejšie, a pře
svědčí sa o tom i neveriaci Tomáš

Pamatajme, že do roku 1844 sme písali česky. Pravda, 
před tým urobil pokus so slovenčinou kňaz Anton Bernolák, 
ale iba malé percento kňazov sa k jeho pohybu připojilo a 
čoskoro ten pohyb zaspal, až ho evanjelik L’udovít Štúr 
zobudil a podařilo sa mu sjednotit’ jak protestantov, tak i 
katolikov na základe strednej slovenčiny.

Avšak i Štúr nemal za ciel’ vytvořit’ nový slaviansky ná
rod ani odtrhnůť Slovákov od Čechov, ako o tom sám píše 
vo svojich spisoch. V tej době Štúr, Hurban, Hodža jako i 
Kollár, Šafárik a mnohí druh! Slováci i Češi věřili len v 
jeden slaviansky národ, ktorý bol podělený na “kmeny” ako 
sú Rusi, Poliaci, Češi, Slováci, Horváti, Srbi atď. Každý 
tento “kmen” (ang. tribe) mal svoje nárečie. Preto Štúr 
pomenoval svoju knížku: “Slovenské nárečie a potřeba pí- 
sanja v tom nářečí”. Tak sa dívá na vec i veliký Kollár, ba 
vóbec tak chápajú slovanský národ všetci učenci v prebu- 
denskej době. Iste mali před sebou příklad německého ná
roda, ktorý bol rozdrobený na malé frakcie, ktoré sa volali 
rozličnými měnami, ako: Bavorci, Švábi, Saxi, Šlézi, Prusi 
atd’., ale spoločne menovali sa “Dojči” čili Němci, a zrobili 
si jedon spisovný jazyk, čo ich podnes spojuje, ináče by 
Nemec Nemca nerozume!.

Akože sa díval Štúr na československú jednotu? O tom 
svedčia jeho vlastně šlová v Prevoláni ku českým a slo
venským dobrovol’níkom, ktorých viedol z Moravy na My
javu v revolúcii roku 1848 následovně: “Jeden národ sme 
my, vy tam synové České zeme, vy ze sousední Moravy, a 
vy slovenskí synové od břehu Váhu, Hronu i Dunaje.” A 
takto smýšl’ali i jeho dvaja tovaryši: Hurban a Hodža, lebo 
i oni ten Přehlas podpísali. Teda tito traja veliki Slováci 
uznávali Čechov, Moravanov a Slovákov ešte roku 1848 za 
jeden národ.

Jozef Miloslav Hurban docela vynašiel pre svaz Čiech,* 
Moravy, Sliezska a Slovenska i spoločné měno: ČESKO
SLOVENSKO, a to ešte před sto rokmi, 1839. Písal o tom 
do časopisu Kvetu dňa 8. oktobra 1839 takto: “Básnik 
český nemá si všímati jen Čech, Moravy a Sliezska, ale i 
Slovenska, být geniem Československu.” My sme si mysleli, 
že póvodca měna: Československo bol slávny Generál Šte- 
fánik, ale tu po prve užil to měno J. M. Hurban.

Počuli sme z úst Štefánikových šlová: “My Slováci sme 
Češi a Češi sú Slováci.” Ale tú ideu sto rokov před ním 
vyslovil Ján Kollár, farář a pevec všeslovanskej vzájom- 
nosti, v básni “Slávy Dcéra” (1823): “My Slováci, Češi, 
Moravané, Sležáci a dílem i Lužičané, jsme odjakživa těles
nými a duchovními, národními a nárečovými svazky mnoho
násobně spolu spojeni. Česká reč je dcéra slovenčiny, ne
boť Češi a Slováci k jedné větvi přináleží na strome ná
roda našeho. My Slováci jsme Češi a Češi jsou Slováci.” Vo 
svojich roku 1844 vydaných Kázniach II. Kollár na rozlič
ných miestach píše o “československom národe” a "česko
slovenské řeči.”

Jeho slávny druh, Pavel Jozef Šafařík, věhlasný historik 
a Slovák, píše: “Bylo a jest mé pevné přesvědčení, že v 
celém prostoru zemí, lidem slovenským obydlených od čes
kého Rudohorí až k městu Bardiovu a Humennému nad 
řekou Laborcem na Slovensku, a od hor Krkonošských až 
po Dunaj nad mestem Komárnem, totiž v Čechách, na Mo
ravě a na Slovensku panuje jedna a tatáž reč slovanská, 
původně a na úsvite naši historie dokonale jediná, nyní 
však, vlivem rozličných okolností v dlouhém prodlení času 
na dve hlavní nářečí rozdělená, na české, s této strany Ta
ter, na Slovensku, s mnohými, témer nepoznale do sebe 
přecházejícími podřečími.”

Moravský Slovák, František Palacký, najpredný český 
historik, píše: “Před vpádem Maďaru do Uherské zeme, 
v devátem století, Čechové, Moravané a Slováci byli jeden 

a tentýž národ, jak z ohledu na jazyk svůj, tak i z ohledu 
na vládu zemskou, které poddaní byli. Říše velikého Svato
pluka byla je spojila všecky. Nejstarší paměti literatury 
české dokazují to zretelne, že někdy čeština slovenčiny mno
hem bližší byla, nežli nyní jest. Že Čechové od té doby sa 
jinam uchýlili, reč svou všelijak vzdělávajíce a brousíce, to 
ještě jich národem jiným nedělá.” Palacký žil před sto 
rokmi a bol priatel’ Kollárov a Šafárikov.

Nezabudnime tiež i na to, že katolička univerzita v Trna
vě, ktorú založil r. 1663 Maďar, kardinál Peter Pázmany, 
nepisala a nevydávala knihy po slovenský ale česky.

Roku 1843 v Pešti vydali Slováci Komenského spis: “Pre- 
myšlování o dokonalosti křesťanské” a Předmluvu počínajú 
takto: “Čechoslowané, t.g. Čechowé, Morawané, Slowáci a 
Slezáci, kteřij spolu co bratři gednoho nárečj, geden kmen 
welikého, temer pul Europy a desátou částku lidského po- 
kolenj zaugjmagjcjho sláwjanského národu činegj, býwali od 
starodáwna a gsau až po dnes horliwj ctitelé a milownjci 
užitečných a wzdělawatelných knih.” (Čítaj g ako j a j ako 
i.) V tejto knižke píšu o Komenskom i to, že “sepsal pu- 
wodně jazykem československým trojí knihy.”

Obťúbený slovenský historický romanopisec, Ján Kalin- 
čák, napisal roku 1870 v časopise “Orol”: “My Slováci 
sme najbližší příbuzní českého kmeňa. Čo je české, to je i 
slovenské a čo je slovenské, to je i české. Sme národ jedon, 
ktorému třeba vzájomne sa doplňovat’ a v terajších okol- 
nostiach len my Slováci z toho kořistit’ móžeme.”

Viliam Pauliny Toth, podpredseda Matice Slovenskej, na 
slávnosti kladenia Jungmanovho pomníka roku 1873 pove- 
dal: “Jsou, kdož tvrdí, že přestali jsme my Slováci Vám 
Čechům býti nejbližšimi, nebo prý odtrhli jsme se od Vás. 
Avšak co nás dělí? Několik liter.”

Vráťme sa ešte k J. M. Hurbanovi, ktorý v almanachu 
“Nitře” roku 1876 napisal: “Slovenský národ, jako jestvoval 
před dvěma tisici lety, tak jestvuje až dodnes. Jméno jeho 
je: Československý národ. Slovenský národ v bezprerýva- 
ném souvisu a v jednotě zeměpisné, v souzvuku povahy, 
charakteru, jazyka, písně a tradice národní jest národ 
Česko-moravsko-slezsko-slovenský. My ho krátce jmenuje
me Československým. Popři literatuře československé, na 
které společnou účast’ od století brali Slováci, Češi, Mora
vané, Slezané, v oči bijící důvod jednoty původů, krve a 
dějin jest reč naše československá, která ani dálkami země
pisnými, ani délkou času, ani konečne státními rozdíly ne
mohla býti v geniu svém pomýlena. Změny, které časem 
podstúpila reč naše společná, tak jsou nepatrný, že nej
prostší pastoušek z Krkonoš s nejprostším honělnikem tat
ranským a oba zase s nějakým bačou od Hostýna dokonale 
sobe v každé potrebe rozumějí.”

Mohli by sme citovat’ mnohých Slovákov, zvláště z an
kety o československej vzájemnosti z “Prúdov” roku 1914, 
ale spomenieme výroky ešte nasledovných.

Slovák, Dr. Jaroslav Vlček, profesor na českej univerzitě 
v Prahe (slovenskej vtedy nebolo, iba maďarskej a tam 
Slováka profesora nechceli), roku 1913 napisal: “Hesla Ša
faříkova a Kollárova s jistou obměnou platí podnes. Dva 
bratrské literární jazyky, ale jedna literatura, jedna kul
tura, jeden národ.”

Napokon uvedieme svědectvo Andreja Hlinku, no a jeho 
šlová by si mali všetci jeho ctitelia přijat’ k srdci. Keď bol 
Hlinka pronásledovaný od Maďarov, uchýlil sa k Čechom a 
tí sa ho zastali ešte i před samým pápežom. Súc před sú- 
dom za slovenčinu v Bratislavě, 4. mája 1908, Hlinka pove- 
dal tieto památi hodné šlová: “Či sa to našim maďarským 
bratom páči alebo nepáči, predsa zostane věčnou pravdou, 
že my Slováci sme s Čechmi jedno plemá, jedna osvěta, je
den národ. Až do najnovšej doby mali sme s Čechami' spo- 
ločný jazyk a naši evanjelici dosial’ užívajú v kostole české
ho jazyka.”

A hlavně generál Milan R. Štefánik na velikom shromáž
dění Čechov a Slovákov 14. okt. 1917 v Chicagu přehlásil: 

(Dokončení na str. 6)
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MÍLA PACHNEROVÁ:
BILANCE - (21.8.1968-1970)

Zase jednou, ještě jednou, na vzdory všemu, co nám tvrdili 
v čítankách, Zlo přemohlo Dobro, ten slušný to prohrál a 
šejdíř si mne ruce; situace tak stará, jako lidstvo samo. Na 
dlouhou dobu český David podlehl Goliáši, a smí teď jen 
přezimovat. Řikáme-li tu věci, které všichni víme, nelze nás, 
věřím, vinit z defaitismu, neboť minulost nás učí, že nezří
zený optimismus je druhá nesprávná cesta. Teď je doba, 
kdy je moudré hodnotit věci tak jak jsou, do minulosti se 
vracet jedině pro poučení, bez rekriminací, co kdo měl, 
mohl nebo chtěl udělat, a držet palce či se modlit za ty 
mladé (jejichž kritika jen někdy je spravedlivá), aby to, 
bude-li k tomu v daleké budoucnosti příležitost, udělali jed
nou lépe, než jejich tátové!

Zprávy z Československa, nezastírejme si nic, jsou zdrcu
jící. Zatím co dělníci opovržlivě odhazují stranické legitima
ce funkcionářům pod nohy, aniž je za to stihl vytoužený 
“trest”, totiž vyloučení, a členství jim je toliko pozastaveno, 
aby se strana nezbavila dělnických kádrů, veškerý vztek a 
nenávist se obrací, jako v každém totalitním režimu, proti 
inteligenci. O pronásledování novinářů a spisovatelů víme.

Pozoruhodnou krátkozrakost však projevila strana v jed
nom z nejožehavějších svých současných problémů: Na jed
né straně někdy v dubnu kvílel zástupce čs. ministerstva 
zdravotnictví v relaci, kterou tam ovšem nikdo neslyšel (by
la určena posluchačům v šev. Americe a přednesena nusel- 
sko-vinohradskou angličtinou), že lékaři neuváženě a tak 
houfně opouštějí svou vlast, která přece jim, jako jediné 
profesi, letos hodlá zvýšit platy — o kolik, řečník cudně 
zamlčel — umožní jim v hornických oblastech bydlení tře
bas i (!) ve vlastní domcích, zvýhodní jejich pořadí při žá
dostech o přidělení motor, vozidla — řečník ani v tomto 
bodu se nepouštěl do podrobností — a sliboval takřka ráj 
na zemi těm, kdo jako ta panenka, co sedávala v koutě, 
budou nalezeni a náležitě odměněni za to, že byli, jako ta 
panenka — hodní. Jaká je však na sklonku roku 1970, a 
jen pár týdnů po všech těchto slibech, bilance? Na pražské 
fakultě děts. lékařství prošli prověrkou jen čtyři přednáše
jící, všichni komunisté. Byl mezi nimi známý pediatr prof. 
H., jehož dcerka prý ze zahanbení nad tímto politickým 
“úspěchem” svého otce spáchala sebevraždu. Prof. K., pro
slulý v odborných kruzích na celém světě svými operacemi 
mozku, byl odstraněn ze svého působiště, podobný osud stihl 
patologa S., orthoped prof. J. byl z kliniky vyhozen (za 14 
dni nato zemřel), hradecký prof. P. byl na klinice dosud 
ponechán, ale s tím, že není už jejím šéfem, nýbrž řado
vým lékařem a nesmí do ničeho mluvit; vynikající praž
ský chirurg prof. V. dělá kdesi sekundáře, moravští pro
slulí odborníci, prof. R. a oční lékař prof. V. (snad nej
lepší vedle nebožtíka prof. Kurze) byli vyhozeni.

To je jen malá ukázka, avšak ministr dr. Hrbek pečuje o 
to, aby záhy “vstali noví bojovníci” a vybírá si je nejen pro 
lékařskou, ale pro všechny jiné fakulty, ne podle nadání, ale 
podle marx-leninského klíče. V mateřských školkách jsou 
dětem promítány záběry ze zasedání ÚV KSČ a děti jsou 
pak zkoušeny, poznaji-li jednotlivé členy. Že to je současně 
“nenápadné” prověřování politické uvědomělosti té které 
rodiny, zase už není nic nového.

Tato televize pro bezbranné před-školáčky čelí vlně od
poru, která se v Čechách vzmáhá proti orwellovskému 
usměrňování a zpracovávání lidských myslí: každé ráno 
totiž je v rozhlase nadekretováno tzv. “motto dne”, které 
určuje polit, uvědomování obyvatelstva až do večera. V 
televisi je pořad “Už nejste s námi, už jste nám známi”, 
čímž jsou míněni ti, kdo odmítli jít se sovětskými okupanty. 
Pořadu “Pět u čiše vína” český humor přezdil “Pět rošťáků 
u číše hořčáku”. Jako důkaz, že doby jsou opravdu zlé, že 
nejen snad přituhlo, ale mrzne až kosti praští, nabývá trpká 
satira převahy, pochopitelně jen v soukromí. Už zase se lidé 
bojí mluvit nahlas a s cizími odmítají hovořit vůbec. Na 
protisovětské narážky už je zas kriminál, neboť původně na 
3 měsíce vyhlášené mimořádné zákony byly teď vtěleny 
trvale do trestního práva pro svůj “neobyčejně výchovný 
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účinek.” Vládne onen humor, který proslavil Švejka a jehož 
hodnota je v současné situaci problematická. Je totiž nebez
pečí, že to je ventil tak důkladný, že odreagováním afektu 
neponechá už místo pro nic užitečnějšího. Lenin, kterého v 
Hradci Král, postavili tak, aby vztažená ruka ukazovala na 
veřejné záchodky, je ovšem “psina”, právě tak jako trojí vy
hotovení Leninových pomníků, které se teď vynořují co krok 
— typ “standard” bez čepice, “de luxe” s čepici a “tourist” s 
batohem, který mu nějaký šibal v noci pověsil na záda. Teď 
už se to nebude opakovat, dva vojáci a jeden policista, vy
zbrojeni samopaly, hlídkují v noci na ulicích. V každé ves
nici je, stereotypní, jakoby z jediného kadlubu ulitý (a 
zřejmě asi skutečně je!) pomník, kde hrdinný sovětský ve
třelec celuje a objímá české dětičky. Namísto nestvůrného 
Stalinova pomníku nad Vltavou, bude, (anebo možná někde 
jinde, aby to nepřipomínalo slávu a pád jedné, dnes už zase 
aktuální, epochy), pomník Leninův. Jak relativní je “lesk a 
bída”, mi vždycky připomíná příběh, který vypráví moje 
85tiletá tetička, Ženevanka rodem: “Ano, pamatuji jako 
dnes, u nás v domě bydlel taky jeden takový, celý den se
děl a psal; když jsem šla okolo jeho dveří, viděla jsem ně
kdy jeho lysou hlavu a kus železné postele. Tatínek ho 
někdy po sousedsku pozval do “bistro” v naší ulici na 
aperitiv; ale jak se jmenoval, to . . . počkej, vím jen, že to 
byl Rus, jak jim tehda říkali, "anarchista” . . . nějak od 
“1” . . . Aha, už vím: Lenin”. — “Ale, teti,” namítala jsem, 
“to by přece bylo zajímavé, některý životopisec by si rád 
zapsal každé vaše slovo, nevzpomínáte si opravdu na nic 
víc?” A teta řekla rozmrzele: “Prosím tě, takových bylo!” 
Což neznamená, že s ní lze souhlasit. Neboť přece jen nebylo 
tolik takových, aby celý hrdý, slušný a vysoce kulturní ná
rod na ně musel za 50 let tak krůtě, tak krvavě doplácet! A 
proto je otázkou, zda toto má vůbec nějaké humorné aspekty.

Zatím doba, kdy "my se zas budeme smát” (Voskovec & 
Werich) není v dohledu. Lidé, kteří ještě teď, víc než jen 
pět minut po dvanácté, urychleně rozprodali kde co měli, 
auta, byty, obrazy, šperky, nábytek, koberce, aby mohli so
bě a rodině zaplatit v Čedoku nějakou tu cestu, při které 
byla naděje na útěk, dostávají nyni současně s vyrozuměním 
o zrušení podobných zájezdů, své peníze zpět! Zdaleka si za 
ně ovšem už nekoupí, co prodali. Styk se západními občany, 
dokonce i se sportovci hostujícími na území ČS(S)R, je za
kázán, skauti se ovšem také už nesmí veřejně scházet.

Cenzura maří drahé filmy na fotografování 90% dopisů 
ze západní ciziny a kopie prý skladuje “pro strejčka Pří
hodu” a chirurgické roentgenové laboratoře si stěžují na 
nedostatek filmů.

Je dobrým zvykem jak v soukromém, tak ve veřejném 
životě, uzavřít i nejchmurnější úvahu uklidňujícím, konej
šivým výhledem do budoucna. Víc než jenom toto, by v 
dnešní naší situaci bylo neodpovědné. Můžeme však, my
slím, vyslovit důvěru alespoň v ty mladší, kteří už dnes v 
Československu nastupují a směli nedávno v skromné sice, 
ale pro ně objevné a účas budící míře, vdechnout povzbu
zující dávku kyslíku svobody. Ti už nezapomenou, zapo
menout nemohou, a jsou tedy jedním z nosných pilířů mož
né budoucí spásy. Tím druhým pilířem, který podpírá ne
viditelný most přes oceán, na štěstí hluboce zabudovaný v 
dobré půdě, je EXIL, to jsme my všichni na této lepší 
straně světa.

NAŠI OTCOVIA— (Dokončení ze str. 5)
“Ja verim, že sme jeden národ.” (Viz Slovenská Mládež, 
nov. 1917.) A v New York Deníku, 8. nov. 1917, vo svojom 
článku “Politické poznámky” Štefánik šesťkrát píše názov 
“Československý národ” a Československý štát menuje tri 
rázy. Štefánik bol poctivý, pravdomluvný muž a nie lhář a 
klamár. Jemu verime a nie tím, čo nás chcejú rozdělit’ a 
oslabit’.

Teda z tohoto vidíme, že Československý národ jestvoval 
od dávna. Ak sa nám to měno nepáči, najdime si lepšie. 
Ale vo spojení je sila.



SJEZD
Ve dnech 3.—7. srpna probíhal v Chicago, 111., sjezd Jed

noty Č.S.A., která je nejstarším českým spolkem ve Spoje
ných státech a jednou z nejvýznamnějších našich organi
zací.

Pro období dalších čtyř let byli sjezdem zvoleni: Frank 
J. Vodrážka, předseda; Charles T. Kropík, místopředseda; 
James V. Krákora, tajemník; Emil Horváth, pokladník a 
správce budovy ČSA.

Členy sboru ředitelů byli zvoleni následující: Sestry Lil- 
lian Píchá, Agnes Wilt Matoušek, Rose Jonáš a bratři Frank 
Václavek, John Červenka, Charles Dvorský, Lad Mejdrich, 
Victor Čejka a Leo Výborný.

Okrskovými důvěrníky Jednoty byli zvoleni následující: 
Za stát New York, Connecticut a Massachusetts bratr Ru- 
dolph Pešek a sestra Julia Trpíková; za stát New Jersey 
bratr Frank Vožeh; za severní část státu Ohio sestra Rose 
Fischer a bratr Frank Bardoun; za jižní část státu Ohio 
bratr Rudolph Schiller; za stát Pennsylvania sestra Rose- 
marie Kovac; za stát lowa bratr Lester Diviš; za stát 
Michigan bratr Martin Daněk; za stát Missouri a jižní Illi
nois bratr Edward Dolanský.

* * *
Významný projev pronesl čestný host sjezdu Josef Mar

tínek, dlouholetý člen Jednoty a její historik. Jeho projev 
uvádíme v plném znění:
Bratře předsedo, vážení hosté, sestry a bratři:

Jsem tak rád, že jsem zas jednou s vámi — možná, že 
naposled, a že se mohu pozdravit s tolika starými i nový
mi přáteli a známými, zvlášť s hrstkou už jen těch, s kte
rými jsem spolupracoval při spojeni pěti jednot v tu naši 
ČSA v roce 1932; pak s mnohými, kteří se účastnili oslav 
100. výročí založení naší Jednoty v roce 1954 po celé Ame
rice, jakož i s členy ČSA, kteří tolik přispěli k velikému 
úspěchu slavnosti na počest 50. výročí založení Českosloven
ské republiky, pořádané 18. října 1968 ve Washingtoně.

Jsem členem Jednoty ČSA 60 let, jejím historikem a tak 
trochu i jejím kmotrem. Název ČSA byl přijat při sloučení 
jednot v roce 1932 na můj návrh. Debata o jménu spojené 
jednoty trvala dlouho, každá jednota chtěla v něm mít něco 
ze svého jména a já navrhl název zkrácený: Československé 
Spolky v Americe a návrh byl přijat hlavně proto, že iniciál- 
ka názvu je stená v češtině jako v angličtině: ČSA — CSA.

Na Jednotu ČSA můžeme být právem hrdi. Je jednou z 
nejpřednějšich organisací americké větve českého národa. 
Je ze všech českých spolků ve Spojených Státech nejstarší 
a po více než 100 let byla spolehlivou oporou našeho národ
ního života. Byla a nadále zůstává jednotou pionýrskou: 
Byla založena v roce 1854 a toho roku její stanovy byly 
první českou knížkou v Americe tištěnou. Uspořádala v 
roce 1857 první český průvod ulicemi amerického velko
města a tak představila českého vystěhovalce americké ve
řejnosti. A v roce 1858 rozvinula na své slavnosti v St. 
Louisu první prapor v českých barvách v Americe. A málo 
je známo, že i první prapor Československé republiky, na 
němž se poprvé objevil modrý slovenský klín mezi pruhem 
bílým a červeným, navrhl a zhotovil člen ČSA, český krejčí 
br. J. Knedlhans v New Yorku v roce 1918, když se tam v 
hotelu Plaza ubytoval president Masaryk. Vzácný originál 
toho praporu, jenž byl pak přijat v Československu, nena
lézá se v Praze, ale v archivu naší Jednoty.

Těm našim národním barvám a tomu, čeho jsou symbo
lem, naše Jednota zůstala vždy věrna; není náhodou, že oba 
první presidenti Československé republiky Masaryk i Beneš, 
které jsme věrně podporovali v jejich bojích za obnovu ná
rodní svobody v staré své vlasti, byli čestnými členy naší 
Jednoty.

A naše Jednota má velikou zásluhu o to, že naše národní 
větev nestala se nikdy problémem pro svou novou vlast a 
uměla se nejen přizpůsobit včas americkým poměrům, ale 
byla i mezi pionýry, kteři tu zaváděli formy nové. Byli 
jsme především mezi pionýry amerického fraternalismu, jenž 
vznikl v padesátých letech minulého století a není to malá 
čest, že ze všech pionýrských jednot ve Spojených Státech a 
Kanadě nejdéle se udržela a dosud prospívá naše ČSA.

C. S. A.
Americké fraternální hnutí, které sdružuje více než 9 a 

půl milionu členů, patří k nejsvéráznějším složkám americ
kého života. Bylo velikou hospodářskou oporou zvlášť sta
rého přistěhovalectva v dobách, kdy nebylo zákonů o so
ciální péči a v naší české větvi stal se fraternalism pravou 
hospodářskou páteří národního snažení.

V posledních desetiletích, kdy federální vláda a státy pře
vzaly mnohé úkoly sociální péče ve formě Sociál Security, 
Medicare a Medicaid, k nimž v několika letech přibude i 
všeobecné pojišťování nemocenské, nejen naše Jednota, ale 
celé fraternální hnutí americké, je postaveno před nové 
úkoly a zkoušku své způsobilosti. Ubývá lidí, bratrské a 
sesterské pojištění potřebujících a třeba hledat nové cesty 
k dalšímu rozmachu.

Není to však poprvé, kdy jest nám řešit nové problémy 
a v našich bratrských a sesterských jednotách je, doufám, 
dost pionýrského ducha, abychom v nové zkoušce obstáli. 
Byly doby, kdy existenčně se mohly držet i jednoty malé, 
mající 10,000 i méně členstva. Po první světové válce a v 
době největšího rozmachu staré naší emigrace, měli jsme v 
Spojených Státech dle přehledu Tomáše Čapka 22 podpůr
ných jednot se 145,000 členy (z toho bylo 12 jednot libe
rálních se 112,000 členy a 10 jednot katolických s 32,000 
členy).

V mezidobí mezi oběma světovými válkami následkem no
vých zákonů o bratrském pojišťování a jeho finanční reor- 
ganisaci a zvlášť pod úderem strašné hospodářské kříse let 
třicátých, kdy v USA bylo 12 milionů nezaměstnaných, fra
ternální jednoty silně upadly. České jednoty, zvlášť na vý
chodě, ztratily celou polovici svého členstva a několik ma
lých jednot se rozpadlo. Našli jsme však cestu ven z krise: 
menší jednoty na východě se spojily v ČSA, na západě v 
ZČBJ. Neupadli jsme jako celek, podařilo se nám získat v 
anglických odbočkách, řádech a ložích naši mládež. V tuto 
dobu máme sice už jen 7 českých jednot a ne 22, ale přesto, 
že jsme v křísí ztratili polovic členstva, těchto 7 jednot má 
více než 200,000 členů (4 liberální jednoty 155,000 a 3 ka
tolické 45,000). Dobrá věc se podařila.

Co nelze přehlížet v křísí nynější je fakt, že za nyněj
ších poměrů se mohou dobře držet jen jednoty větší, mající 
100,000 a víc členů. Jsou z tohoto pravidla sic výjimky, ale 
řídké a vzácné (z českých jednot je to jen jednota texas- 
ská).

Také v naší ČSA zaznamenali jsme, byť ještě nevelký, 
úbytek členstva a nelze přehlížet i jinou změnu v složení 
naší Jednoty: V roce 1954 jsme měli 322 řádů, z toho ještě 
215 českých a 107 anglických. Dnes máme jen 216 řádů, 
většinou už jen anglických a proto třeba přizpůsobit se no
vým poměrům. Nejpřednějším úkolem příštího vedení naší 
Jednoty bude zavedení reformy v pojišťování, k čemuž 
budou nuceny všechny fraternální jednoty bez rozdílu, jest
liže se budou chtít udržet v soutěži s výdělečnými pojišťov
nami, které též, ač mají 150,000,000 pojištěnců, se těmto 
reformám samy nevyhnou. Chtěl bych zdůraznit, že v tís- 
nivé situaci nejsme sami a ne vinou vedení Jednoty, ale v 
důsledku všeobecné situace, novou dobou a novými zákony 
vytvořené a těžce doléhající na všechny fraternální jednoty 
i na Insurance Companies.

Nejpřednějším však úkolem vedení českých fraternálních 
jednot v této době je reforma, na kterou klade Jednota 
ČSA zvláštní důraz od roku 1932, kdy se v ní spojilo pět 
jednot. A to je spojení českých jednot si nejbližších v 
jednu velkou a mohutnou jednotu, sdružující většinu čes
kých fraternalistů. A dovolte, abych s tohoto místa vznesl 
znova ten apel nejen k Jednotě naší, ale všem ostatním 
jednotám českým: SPOJME SE DOKUD JE ČAS.

Katolickým jednotám není dovoleno spojovat se s neka
tolickými, ale čtyři liberální jednoty, které přijímají kra
jany za členy, bez rozdílu jejich světových názorů, nejen 
krajany a jejich přátele, kteří jsou bez vyznání, ale i pro
testanty, katolíky a židy, mohly by splynout v jednotu o 
více než 150,000 členech a tak se zařadit mezi fraternity 
i v nové době prosperující.
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Co velmi váží, je fakt, že jsme vlastně všichni v těch 
čtyřech jednotách ze stejného kořene a fakticky z jedné 
rodiny. Jednota západni a texasská se oddělily od jednoty 
ČSPS, mateřské složky ČSA, teprve v devadesátých letech 
minulého století, když velká průmyslová kříse po světové 
výstavě v roce 1893 vytvořila situaci, kdy členstvo frater- 
nálnich jednot ve farmářských státech doplácelo na člen
stvo na průmyslovém východě, krisí nejvíc postiženém. To 
byla i u nás hlavní příčina rozkolu. Dnes se rozdíly vy
rovnávají: staré malé farmy se scvrkly na malou jen část 
národního hospodářství a i z těch se mládež žene úprkem 
do měst. Jsme tudíž dnes my na východě s bratry ve far
mářských státech fakticky na jedné lodi. Proč si nepodat 
ruce.

A JČDaP od svého vzniku před 100 lety měla po dlouhá 
léta za členky hlavně manželky a dcery členů jednoty 
ČSPS (nejstarší složky ČSA) a proto ČSPS i nejdéle odmí
tala přijímat ženy za členky, aby nepoškozovala jednotu 
svých manželek a dcer. V obou těchto jednotách byly za
stoupeny stejné rodiny.

Kdyby se ČSA, západni a texasská jednota a JČDaP 
spojily, bylo by to opravdu bratrské a rodinné spojeni, ONE 
GREAT FAMILY REUNION.

Vím jaké jsou námitky proti tomuto spojení a jak se hle
dají jiné cesty z kříse: jak se na příklad odporučuje pře
měna podpůrných jednot na Insurance Companies, nebo na 
jednoty všeamerické. Nebudu se jimi obírat na tomto místě, 
učinil jsem tak v článku v minulých dnech. Chci jen dnes 
s této platformy nejstarší fratemální jednoty nejen české 
ale i americké znova apelovat: SPOJME SE DOKUD JE 
ČAS.

Vždyť v posledních deseti letech 23 fraternálních jednot 
se spojit muselo, na přiklad jedna katolická s nečeskou, 
dvě slovenské luteránské. Nečekejme, až bude pozdě. Po
dejme si ruce, dokud je ještě čas.

Červencové Proměny,
třetí číslo sedmého ročníku, uctívají památku Jana Zajíce 
otištěním dvou jeho dosud neuveřejněných básní, psaných 
bezprostředně před jeho hrdinskou smrtí. Uveřejňují dále 
ukázky nové tvorby Františka Listopada, Gertrudy Goepfer- 
tové a Jiřiny Fuchsové. Historik Dr. Pfaff pokračuje ve své 
studii “Americké ohlasy v české společnosti 19tého sto
letí”. L. N. Zvěřina v článku “Tíživá samota” analyzuje 
poměr F. X. Saldy a Růženy Svobodové, které oba osobně 
znal, Dr. Jan Rieger píše o “Tajemství rukopisu zelenohor
ského”, Erik von Búlow předkládá výsledky svých studií o 
orthodoxních ikonách a Ing. B. Kobliha v článku “Výroba 
a lidský faktor” analyzuje hospodářskou situaci v Česko
slovensku.

V rubrice Rozhovory a polemiky rozebírá se úloha arci
vévody Františka Ferdinanda v našich dějinách. V části 
beletristické Ivan Sviták uveřejňuje první řadu svých krát
kých Hajajových pohádek na dobrou noc, “Dialektický ma
terialismus pro školy mateřské”, a K. J. svou povídku “Vin- 
netou a já”.

Číslo obsahuje i množství recenzí a kritik knih nás za
jímajících.

Proměny lze abonovat v kanceláři SVU, Room 1121, 381 
Park Avenue South, New York, N. Y. 10016; roční před
platné 87.50, pro členy SVU $6.00; cena jednotlivého čísla 
$2.00. Tisková služba SVU.

Z Wilber, Nebraska
Ve Wilber, v srdci české Nebrasky, každoročně vrcholí 

naše slavnosti. Letos se konal už devátý festival, a to 1. a 
2. srpna. Rok od roku je návštěva tohoto festivalu počet
nější a snad je to největší manifestace čs. větve ve Spoje
ných státech. Po oba dny se konaly průvody alegorických 
vozů, byla uspořádána soutěž mladých hudebních talentů, 
volba královny české Nebrasky a byly předvedeny barevné 
živé obrazy z českých dějin. Tradiční program připravil a 
řídil B. Klásek a dr. Kučera. Z Owosso, Mich. přijela ta
neční skupina a v původních krojích předvedla tance a
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slovácké písničky. — Byla připravena výstava k 300 leté- 
mu výročí jednoho z největších synů českého národa, J. A. 
Komenského, a výstava čs. krajanského tisku pod heslem: 
Zachraňte český tisk v Americe. K.

Marie Heritesová-Kohnová
23. března 1881 — 13. července 1970

Dne 13. července 1970 zemřela v St. Petersburgu na Flo
ridě proslulá česká virtuoska na housle Marie Heritesová- 
Kohnová, čestná členka SVU, ve věku 89 let.

Marie Heritesová, dcera českého spisovatele Františka 
Heritese, absolventka pražské konservatoře a koncertní 
umělkyně — současnice Kubelíka a Kociána — vystupovala 
na koncertech často spolu s Magdou Dvořákovou a později 
s Emou Destinovou a měla veliké úspěchy po celé Evropě. 
Hrála v Paříži při oslavách Victora Huga, v Londýně při 
korunovačních oslavách krále Edwarda VII. s filharmonií 
pod taktovkou Sir Henry Wood-a, a v Rusku před posled
ním carem.

Do Spojených států přijela po prvé už jako dítě v roce 
1893, když její otec jel na Chicagskou světovou výstavu 
jako reportér “Národních Listů”. Když se po roce vrátili 
domů, vezli s sebou manuskript Dvořákovy Novosvětské 
symfonie, který Dvořák svěřil jejímu otci, aby jej odevzdal 
nakladateli — poště nevěřil. Po druhé pak přijela do Ame
riky už jako virtuoska, pořádala řadu koncertů, a pak se 
provdala za Josefa Kohna, ředitele cukrovaru. Manželé 
Kohnovi žili pak několik let — do předčasného úmrtí J. 
Kohna — v Michiganu. Později vyučovala Marie Heritesová- 
Kohnová hře na housle na kolejích a konservatořích na zá
padě i v New Yorku. V posledních letech žila na odpočinku 
v rodině své dcery, dr. Marie Holečkové, a jejího manžela 
dr. Franka Holečka, v St. Petersburgu.

Společnost pro vědy a umění vyslovuje celé rodině své 
čestné členky upřímnou soustrast.

Prof. Otokar Machotka zemřel
29. července zemřel v Endicottu, New York, významný 

čs. vědec, politik, sociolog a spisovatel, prof. Otokar Ma
chotka. Narodil se roku 1899 v Praze, v r. 1926 dosáhl dok
torátu na Karlově universitě, studoval též na universitách v 
Paříži, Štrasburku a v Chicagu. Působil jako mimořádný 
profesor na Komenského universitě v Bratislavě, stal se řád
ným profesorem Karlovy university v Praze, později byl 
děkanem a prorektorem Vysoké školy politické a sociální v 
Praze. Ve Spojených státech, kam se po komunistickém puči 
v ČSR uchýlil do exilu, vyučoval sociologii na universitě v 
Syrakusách a v Binghamptonu, N. Y. Upřimně želíme od
chodu tak vzácného člověka.

Výročí srpna v Londýně
Členové Britského výboru pro osvobození Československa, 

k nimž náleží mnozí členové obou sněmoven britského par
lamentu, významní spisovatelé, historikové, umělci, předsta
vitelé armády, diplomaté, nakladatelé a j. významné osob
nosti veřejného života, vydali poselství, v němž čs. lid u pří
ležitosti druhého výročí srpnové invase do Československa 
ujistili, že těžká zkouška, které je čs. lid podroben, není 
zapomenuta a 21. srpen 1968 je v Britanii považován za 
Den sovětské hanby. Poselství končí výzvou, aby čs. lid si 
udržel své přesvědčení -— a výrokem, že opět bude svo
bodné Československo ve svobodné Evropě.

Poselství jako první podepsal Sir Tufton Beamish, M.C., 
M.P., po něm následovaly podpisy mnoha dalších.

F.C.I. odměněna medailí
Londýnské tiskové kanceláři F.C.I. vedené J. Jostenem 

byla u příležitosti 1.000 vydání Zpráv F.C.I. udělena pamět
ní medaile Sdružení porobených národů. Udělení medaile 
je uznáním mimořádných služeb F.C.I. věci svobody ve Stře- 
dovýchodní Evropě. Odevzdání medaile byli přítomni britští 
delegáti v čele s předsedou P. Reinhardsem, vedoucí dele
gace A. Dargas a člen ústředí v New Yorku min. V. Sidzi- 
kauskas.



Z OBLASTÍ A ODBOČEK
ODBOČKA ČSNRA V ST. LOUISU, MO.
Zpráva za první pololetí 1970

V minulých měsících bylo naše členstvo postiženo vlnou 
chorob a plná polovina výboru se musela podrobit i nemoc
ničnímu ošetření. Ačkoliv tato okolnost omezila možnost 
důsledného provádění našeho letošního programu, činnost 
zdejší odbočky neutuchla. Předseda Hlaváč a jednatel Ján
ský využili každé příležitosti, kterou jim jejich zdravotní 
stav dovolil, k dalším přednáškám o Československu a ko
munismu před americkou veřejností. Manželé Troupovi rov
něž pokračovali v travelozich, doprovázených promítáním 
diapositivů, jež si přivezli ze své loňské návštěvy ČSSR, a 
výtěžek věnovali za odbočku na pomoc uprchlíkům.

V předešlém pololetí jsme podepsali a odeslali řadu rezo
lucí a petic americkým veřejným činitelům a institucím, tý
kajících se postoje a politiky USA vůči komunistickým sna
hám a cílům. Naše odbočka se také aktivně zapojila do 
zdejší mnohatisícové manifestace proti násilnostem a van
dalství rozvratníků “nové levice”, jež byla uspořádána z 
iniciativy odborové organizase stavebních dělníků. Přispěli 
jsme mj. i heslem “Americké dělnictvo nenechá příživníky 
ničit to, co vybudovalo” (U.S. Workers Won’t Let Parasites 
Destroy What They Háve Built). Podobně jsme se spolu
účastník i st. louisského “Pochodu za vítězství” (March for 
Victory), při jehož závěru byl náš zástupce jednim ze tří 
slavnostních řečníků.

Obětavým úsilím, prací a přispěním našich členů, zejména 
manželů Troupových, Věry Niccoliové a R. Jánského, se 
nám letos podařilo splnit i dávnou touhu mnoha zdejších 
krajanů a otevřít "čimickou kavárnu u Arcivévody” (Café 
Archduke) v č. 510 S. Hanley Ave., St. Louis 5 (Clayton), 
Mo., jež se stala i klubovnou naší organizace. Členské schů
ze se v ní konají každou druhou sobotu v měsíci v 7 hodin 
večer, ale i jinak se tam scházejí v kterékoliv době členové 
i nečlenové pojíst, popít, zahrát si šachy, přečíst si noviny 
atp. — prostě jako tomu bývalo zvykem v kavárnách evrop
ských. Obzvláštní pozornosti návštěvníků se těší noviny a 
časopisy z mnoha zemí všech pěti světadílů (od Portugal
ska a Rhodesie až po SSSR a Rudou Čínu), jež jsou hostům 
k dispozici pro přečtení, srovnání a posouzení. Kromě Věst
níku ČSNRA, Bulletinu a jiných svobodných čs. tiskovin 
jsou tam vystaveny i exilni časopisy polské, maďarské, ru
munské, bulharské aj., takže se “Arcivévoda” stává i místem 
společenského, kulturního a politického sblížení zdejších 
emigrantů z celé střední a východní Evropy.

ODBOČKA “DR. MILADA HORÁKOVÁ”
pořádala schůzi 26. června. Předseda br. Frank Kratochvíl 
uvítal přítomné členy a hosty, které představil — p. Ma
děru a jeho sestru, pí. Sázavskou, která se nyní se svým 
manželem trvale usadila v Berwyn a doufáme, že budou 
pravidelnými hosty i pracovníky, dále nového redaktora 
Denního Hlasatele Milana Růžičku, pana Pražana a jeho 
sestru pí. Marii Havelkovou, manž. Průchovy, kteří se pře
stěhovali z Floridy do Cicera a stali se členy naší odbočky, 
manž. Plevovy a Růžičkovy. Tito hosté zaplnili mezery těch, 
kteří se rozjeli na prázdniny.

Br. Kratochvíl uvedl pak určitá data a významné mo
menty vztahující se k životu, práci, rozsudku smrti a po
pravě Dr. Milady Horákové, která se stala pro svoji ne
ohroženost a mučednickou smrt národní hrdinkou. Naše 
odbočka nese hrdě její jméno. 23. května uspořádala od
bočka spolu s čs. ženskou národní radou vzpomínkový ve
čer na Dr. Miladu Horákovou, na němž promluvila ses. 
Jaromíra Žáčková. Br. Kratochvíl zakončil svůj projev o 
životě a díle Dr. Horákové výzvou, aby přítomní povstáním 
uctili její památku.

Ses. Ludmila Kosová, tajemnice odbočky, přečetla pak zá
pis ze schůze, která byla pořádána 6. dubna. Zápis přijat 
beze změny.

Br. Kratochvíl se ujal slova a podal vysvětlení o změně 
stanov a zákonných nařízeních týkajících se finančních da
rů a odkazů. Dále hovořil o přijíždějících uprchlících, kte
rých v minulých měsících přijíždělo až 20 či 30 týdně. Sta
rala se o ně, sháněla zaměstnání a byty ses. Olga Ková
řová. Podotkl, že je škoda, že u nových uprchlíků nelze 
vzbudit dostatečný zájem o národní činnost a spolkovou prá
ci a získat je, aby se do ni zapojili. Uvedl, že staří pracov
níci umírají a noví se nehlásí. Pravil, že můžeme být hrdí 
na to, co naši staří krajané dokázali z tak skromných finanč
ních příjmů, jaké měli. Postavili české školy, kostely, so
kolovny a poskytli finanční pomoc prvnímu i druhému čs. 
odboji.

Pokladník odbočky br. Vaněk ohlásil, že sjezdu ČSNRA 
věnovala naše odbočka §200.00. — Byla omluvena nepří
tomná ses. Janoušová a byl ohlášen připravovaný zájezd na 
borůvky, detaily budou oznámeny v tisku.

Poté br. Kratochvíl uvedl p. Maděru, který přítomným 
promítnul záběry ze své zajímavé, krásné cesty po Aljašce. 
Promítání upoutalo velkou pozornost.

Bylo podáno pohoštěni, káva a domácí pečivo: děkujeme 
všem, kdo pečivo a dárky do štěstěny přinesli. Br. Krato
chvíl ukončil schůzi v 10:30 hod., poděkoval p. Maděrovi 
za zpestření naší schůze a řekl, že doufá, že příště přijdou 
opět všichni, kteří se t.č. někam rozjeli na prázdniny. Po
zval též všechny hosty, aby opět přišli, řekl, že všichni jsou 
vítáni. Ludmila Kosová, tajemnice.

ODBOČKA ČSNRA MANHATTAN-YORKVILLE, 
NEW YORK

Na schůzi Čs. legionářů v New Yorku, konané 17. květ
na 1970, předseda odbočky br. Emil Horyna, který je také 
legionář, informoval čs. legionáře o činnosti a práci, kterou 
provádí Čs. národní rada americká. Seznámil je se stano
viskem, které Rada zaujala k podpoře politiky presidenta 
Richarda Nixona. Čs. legionáři se jednomyslně usnesli zaslat 
presidentu Nixonovi telegram, ve kterém zdůraznili, že 
plně podporují jeho historické rozhodnutí zastavit agresi 
komunistů a že doufají, že jeho politika povede k osvobo
zení národů a států okupovaných komunisty.

Telegram byl odeslán 19. května 1970. President Nixon 
Čs. legionářům v New Yorku poděkoval vřelým dopisem, ve 
kterém uvedl, že velice oceňuje jejich porozumění pro jeho 
politiku, která směřuje k uspořádání a řešení jak vnitř
ních, tak světových problémů a otázek.
Memoriál Day — Československý den v New Yorku

30. května za překrásného počasí čs. krajanské spolky v 
New Yorku, spolu s odbočkou Manhattan-Yorkville, uspo
řádaly tradiční slavnostní průvod ulicemi v New Yorku na 
Manhattanu-Yorkville. Členové odbočky se zúčastnili v 
hojném počtu a pochodovali s organizacemi a kluby, ve kte
rých jsou čelnými funkcionáři. Tak vedoucí české a slo
venské školy v New Yorku se svými školami, místostarosta 
Sokola New York se Sokolem, vedoucí českého rozhlasu v 
New Yorku se svou skupinou, legionáři s Čs. legionáři, sta
rosta Slovenského Podpůrného Fondu se svou skupinou, atd.

Všem zúčastněným spolkům a jejich činovníkům srdečný 
dík za přispění k zdařilému průběhu průvodu. Podle názoru 
diváků (jichž bylo více na chodnících, než v průvodu, což je 
stará bolest) byl průvod zdařilejší, než roku loňského.

Slavnost pak skončila družnou zábavou a přátelskou be
sedou v Českém Domově v Astorii, kde děti předváděly své 
národní tanečky a písničky, a staří vzpomínali na “Zem 
křižovanou”.

Předseda odbočky br. Horyna se spolu s delegací něko
lika členů odbočky zúčastnil hudebního festivalu pořádané
ho polským Polka Music Amer. Assn. dne 14. června 1970 
v Central Parku v New Yorku. Konal se za obrovské účastí 
obecenstva. Dva polské orchestry se střídaly, zpěváci a zpě
vačky, taneční soubory, ponejvíce odrostlé školní děti v 
polských národních krojích — a všichni předvedli pěkný, 
zajímavý a výhradně národní program, trvající bez pře
stávky od 12. hodin poledních až do 6. hod. do večera.
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Celé vystoupení mělo bezvadnou organisaci a skvělý 
úspěch, k čemuž pořádajícím srdečně blahopřejeme.
Uctění památky Dr. Milady Horákové

26. června se členové odbočky zúčastnili vzpomínkového 
večera uspořádaného Národní radou žen Svobodného Česko
slovenska k uctění památky Dr. Milady Horákové, popra
vené komunisty před 20 roky. Program večera měl velmi 
důstojný ráz.

Spolu s Čs. legionáři vzpomněla odbočka výročí bitvy u 
Zborova, která se odehrála 2. července 1917. Předseda od
bočky br. Horyna zpracoval spolu s některými dosud žijí
cími účastníky bitvy historické události v doklad, který byl 
rozeslán zdejšímu čs. tisku k uveřejněni.

Dopisem poděkoval předseda odbočky časopisu New York 
Post za uveřejněni článku, kterým bylo vzpomenuto vypá
leni Lidic německými gestapáky v červnu 1942. Na tuto 
tragickou událost, při níž bylo v Lidicích zastřeleno 173 
mužů a ženy a děti byly odvlečeny do koncentračních tá
borů, by nemělo být nikdy zapomenuto.

Emil Horyna, předseda.

Z CLEVELANDU
Na schůzi Krajanského výboru v Clevelandu promluvil 

br. Jožka Pejskař, redaktor rozhlasu Svobodná Evropa a 
časopisu “České Slovo” v Mnichově. Rozhovor měl také v 
deníku Cleveland Plain Dealer a v Clevelandském českém 
rozhlase (řízeném manž. Pražákovými) učinil projev násle
dujícího znění:

“To, co jsem zde v Clevelandu řekl plné čtyři týdny před 
oním tragickým 21. srpnem 1968, se splnilo — ale splnily 
se i moje naděje, že naši krajané v Clevelandu pomohou 
nové posrpnové emigrační vlně. Dnes k Vám přicházím, 
abych Vám za všecku tuto pomoc, kterou prokazujete, je
jich jménem poděkoval.

Prožíváte hluboký zármutek nad tragickou smrtí vla
stence a příkladného exulanta br. Josefa Jemelky, který se 
včera zabil v automobilové nehodě. Připojuji se k Vám, 
abych Vám, sestro Jemelková, a celé Vaší rodině, projevil 
svoji hluboce procítěnou soustrast.

Současná situace v Československu není dobrá. Kolo vý
voje, tolik slibného, se otáčí zpět a klademe si otázku, kdy 
a kde se zastaví, zda tam, kde se naši lidé doma nacházeli 
v letech padesátých či za éry Antonína Novotného. Připra
vují se nové procesy -— znovu jsou zavíráni lidé. Některá 
opatření a zjevy, k nimž v naší vlasti došlo, svědčí o tom, 
že je tam nové období temna. Především jsou potlačovány 
základní lidské svobody. Znovu byla zavedena censura tisku, 
rozhlasu a televise. Čs. hranice jsou přísně hlídané a do
cházejí zprávy, že se množí počet censurou ukradených do
pisů, čímž je zřejmě sledováno, aby situace v Českosloven
sku nebyla ze žádné strany kritizována, t. j., aby o po
litickém a hospodářském útlaku Československa proniklo 
do zahraničí co nejméně zpráv a mohl být prováděn za 
mrtvého ticha diktatury.

Bude třeba i nadále Vaší pomocné ruky, pomoci zotro
čenému Československu, a loutkové vládě a komunistické 
straně, otrocky sloužící Moskvě, jasně říci, že se mýlí . . . 
neboť většina čs. lidu s nimi nesouhlasí — mlčí, ze strachu.

ODBOČKA ST. PETERSBURG, FLA.
Místo schůzí v letních měsících pořádá odbočka výlety do 

přírody, kde ve stínu stromů a za koupání v Mexickém zá
livu je příjemně. Účastnici debatují o současných udá
lostech v Americe i ve staré vlasti — a snaží se najít způ
sob, jak za daných okolností pomoci.

Zábavy, které v letní době pořádáme jen jednou za mě
síc, jsou vždy každou druhou neděli v měsíci. Jak lze oče
kávat, jsou slaběji navštěvovány, ale i tak se nás vždy se
jde 50 až 60 osob. Chas. Jahoda, tajemník.
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Z OWOSSO, MÍCH.
Známý a vážený pracovník středního Michiganu, br. An

tonín Čech, se 20. srpna podrobil v Memoriál nemocnici v 
Owosso operaci. Operace se zdařila a věříme, že br. Čech, 
který tak obětavě a účinně po dlouhá léta pracuje pro 
dobro naší národní věci, se nám a ku své práci opět brzy 
vrátí.

Navštívili jsme bratra Čecha v nemocnici ve čtvrtek, 27. 
srpna a našli jsme jej procházeti se po chodbách té pěkné 
veliké nemocnice. Strávili jsme hezké odpoledne v hovoru, 
přišel i známý bratr Frank Wondal a jistě bylo viděti, že 
bratr Čech nás rád viděl. Mluvil o své zkušenosti při po
drobení se tak vážné operaci, jakož i o naší práci, o na
šich krajanských záležitostech, o významném zájezdu do 
Wilber, Nebr. s taneční skupinou, která tam byla pozvána 
ku předvedení programu na Českém dnu. Zájezd byl pro 
náš Michigan významným.

Bratr Čech byl ujištěn svým lékařem, že bude brzy, snad 
již za několik dní, propuštěn domů k další rekonvalescenci. 
Všichni mu přejeme brzké a trvalé uzdravení a stálé zdraví 
a spokojenost v kruhu rodiny i naši zdejší krajanské větve.

A. Benesh.

ODBOČKA SAN FRANCISCO
Odbočka San Francisco uspořádala společně se Sokolem 

a organizací Friends of Free Czechoslovakia v sokolovně v 
San Francisku tryznu, která připomněla 21. srpen. K vý
znamu večera promluvil br. V. Buršík. Připomněl našim 
krajanům jejich povinnost, aby nezapomínali na toto pří
koří. Krajané Hrubý a J. Lorenz předvedli nahrané pásmo 
písní, jež byly v Československu po invasi zakázány. — Br. 
Jiří Špánek předvedl filmové záběry z Prahy a doprovodil 
je výstižnými slovy. Početní návštěvnicí setrvali pak dlou
ho v přátelském rozhovoru.

ODBOČKA JIŽNÍ WISCONSIN
uspořádala 16. srpna 1970 společně s Čs. Obci legionářskou 
celodenní výlet do Lutheránského údolí. Výletu se zúčast
nilo celkem 32 osob. O stravování výletníků se postaral 
Jaroslav Rek s manželkou. Rovněž stánek s nápoji byl 
vzorně udržován. Pořadatelé vzdávají dík všem dárcům, kte
ří přispěli svou štědrostí.

Bylo rozhodnuto, že příští schůze odbočky se bude konat 
19. září 1970 v 8:00 hod. večer v hotelu Wayside ve Wal- 
worth, Wis. Na schůzi promluví br. V. Chalupa z chicag
ského ústředí ČSNRA.

Jaroslav Šperl, jednatel.

Z dopisu z Československa
“. . . . Hitler bral všechno a měl na to kolony “berušek”. 

Dnes by to bylo nemoderní a dělá se to jinak. Kurs rublu 
je v turistické oblasti za Kčs 9,85. Do SSSR dodáváme: 30 
miliónů párů bot za 110 miliónů rublů, t. j. v průměru 3,66 
rublů za pár bot. U nás v ČSSR jsou za tyto peníze, které 
se rovnají cca 36 Kčs, tak botičky pro malé dětičky. Dám
ské střevíce stojí v průměru od 100 do 300 Kčs, pánské od 
120 do 400 Kčs. Další dodávky: 54,250 motocyklů 350 ccm 
se 6,000 přívěsů Velorex za 17,000,000 rublů. Tedy jedna 
motorka cca za 300 R a přívěs za 100 R. U nás stojí v 
prodejnách minimálně třikrát tolik. To jsou propočty podle 
údajů z tisku. — Nejsou uvedeny údaje o počtu a cenách 
elektrických lokomotiv z Plzně, turbin z První Brněnské — 
plán dodávek na jedno čtvrtletí 36 vagonů, ssacích bagrů z 
Modřan, říčních parníků z Komárna, 800,000 židli z ohýba
ného dřeva, stovky tun řetězů z České Vsi, dodávky ocelo
vého vytaveného materiálu, textilií, skla atd. nejsou ani 
publikovány. Aby bylo zabráněno "nahlížení do kuchyně” 
vychází tyto dny zákon o státním tajemství ve výrobě i v 
ekonomii.

Vzdor 25 letem mírové intensivni práce celého národa — 
a nelze říci, že by se u nás nedělalo, lidé jsou na činnost 
zvyklí — nemůžeme děravý sud blahobytu naplnit. Je to 
zkrátka hospodaření jako v kolonii.



Armáda SSSR u nás se z časopisů zcela “vypařila”. O 
okupaci se nesmi nikde psát. Pod tlakem tanků se prodá
vá, uzavírají se “smlouvy”, do nichž se vsune doložka, že 
bez souhlasu orgánů SSSR nesmí ministerstvo zahraničí 
uzavírat žádná zahraniční jednání (také suverenita) a je tu 
taková drzost, že se takto uzavřené smlouvy předkládají k 
evidování Společnosti národů.

Dodávky do SSSR jsou kalkulovány bez státní režie. Tu 
musí nést v plné tíži konsumenti v ČSSR. Mám dojem, že 
sotva stačí těch 200% přirážky (v obratových daních). Ne
dostatkovým zbožím jsou u nás: Ložní prádlo (kde jsou 
bílé týdny, okase, výprodeje či doprodeje atd.), ručníky, 
některé druhy dámského prádla, baterky, i jiné zboží, které 
bývalo u nás zcela běžným artiklem, ku př. nábytek. Kolik 
jej dodáváme, není publikováno. Ale tím, že se bude dodá
vat v nesmontovaném stavu, uspoříme ročně na dopravě 
500 vagonů!”

Sjezd Americké obce sokolské
Americká obec sokolská nedávno uspořádala v Clevelan

du, Ohio, svůj XI. sjezd. Delegáti, kteří se sjeli z celých 
Spojených států, vyslechli zprávy o minulé činnosti a plá
nech do budoucna. Byla představena nová sokolská jednota 
z Miami a její delegát George Zednek.

Pro období příštích pěti let sjezd zvolil tyto úředníky: 
Stanley Barcal, předseda; Betty Prener, I. místopředsed
kyně; Rudolph Svoboda, II. místopředseda; June Pros, ta
jemnice; George Bašta, pokladník. Dalšími úředníky byli 
zvoleni: Agnes Šotka, Ellen Jeanne Schnabl, Edward Lin
hart, Edwin Halík, Emilie Welcl-Růžička, Ann Bašta, Jerry 
Rabas, Charles Zralý.

Týden porobených národů
Týden porobených národů letos probíhal ve dnech 21. až 

18. července. K jeho zahájení vydal president Nixon pro
klamaci, v níž mimo jiné řekl:

“Touha ujařmených národů po nezávislosti a po základ
ních lidských svobodách je životná a neuhasitelná. V sou
ladu s našimi vlastními zásadami a tradicí našeho svobod-' 
ného a nezávislého národa pohlížíme se sympatiemi a po
rozuměním na jejich naděje a úsilí o dosažení těchto 
Cílů . . .”

Řada guvernérů a starostů měst vydala proklamace. V 
domě representantů promluvilo k významu Týdne porobe
ných národů a o osudu porobených národů 77 poslanců. V 
senátě učinilo projev 9 senátorů: Sen. Gordon Allot (Colo.), 
Bob Dole (Kans.), Charles E. Goodell (N. Y.), Roman L. 
Hruška (Nebr.), Jacob K. Javits (N. Y.), Charles H. Percy 
(111.), Richard S. Schweiker (Pa.), Ralph T. Smlth (111.), 
and Harrison A. Williams, Jr. (N. J.).

Senátor Gordon Allot z Colorada ve svém projevu 
uvedl: “. . . Kdykoli slyšíme, že studená válka skončila a 
další starost o porobené národy není časová a opodstat
něná, vždy bychom měli mít na paměti dvě věci. Měli by
chom mít na mysli studené, tvrdé číslo: 100 miliónů, ne
boť to je počet mužů, žen a dětí, kteří v Evropě dosud trpí 
pod komunistickou nadvládou, a kteří mají právo na svo
bodu. Rovněž bychom si měli pamatovat, jak komunistické 
tanky hřměly ulicemi Prahy před dvěma iéty . . .”

JOSEF MARTÍNEK:

STO LET ČESKÉHO DĚLNICKÉHO 
HNUTÍ V AMERICE
(Pokračování z minulého čísla)

Období anarchismu však trvalo jen několik let. Koncem 
let osmdesátých i hlavní jeho vedoucí z radikalismu vy
střízlivěli (především Hlaváček a Pecka). Čeští dělníci dá
vali před politikou přednost vstupováni do dělnických unií, 
nejdřív k Rytířům práce, (jejichž ústředna mělo pro ně 

českého tajemníka Jakuba Mikolandu), pak do Americké 
federace práce. V r. 1893 české odbočky těchto unií byly už 
v Chicagu sdruženy v Ústřední jednotě českých unií, která 
vydávala časopis Pochodeň, redigovaný Hlaváčkem. V New 
Yorku založen té doby Americký dělnický Sokol, mezi jehož 
zakladateli byl Gustav Habrman, pozdější ministr školství 
v Československu, a české dělnictvo se připojilo k tamní 
Socialist Labor Party, v Chicagu brzo potom k Debsově 
Sociálně demokratické straně, jež se pak s newyorskou 
Socialist Labor Party spojila v Socialist Party of America.

Hlavním mluvčím a organizátorem obnoveného hnutí de
mokratického socialismu se stal Frant. J. Hlaváček. Za 
jeho vedení se osm českých sekcí jednu dobu stalo největší 
skupinou Debsovy strany v Chicagu. V r. 1900 Hlaváček 
založil týdeník Spravedlnost, který se stal v r. 1904 dení
kem a české sekce socialistické strany se v r. 1906 spojily 
v samosprávné České odvětví socialistické strany. Mělo v tu 
dobu 25 sekcí se 600 členy.

V r. 1901 obnovené hnutí navázalo přímý styk s hnutím 
ve staré vlasti, a to na sjezdu, na který poslala pozdravný 
projev soc. dem. strana z Prahy, jež pak posílala do Ame
riky své předáky na přednášky: v r. 1911 to byl Dr. Fran
tišek Soukup, v r. 1913 Gustav Habrman, v r. 1914 Vojta 
Beneš.

Největší posilou hnutí nesporně v tu dobu byla nová, a to 
masová imigrace ze staré vlasti, v níž bylo už mnoho děl
níků, kteří doma prošli školou odborového hnutí, sociálně 
demokratické strany a konsumního družstevnictví. Největší
ho rozmachu dosáhlo pak hnutí v desítiletí před první svě
tovou válkou, kdy české odvětví mělo 50 sekcí s 1,200 členy 
a Svaz Dělnických jednot (založený v r. 1911) s 16 jedno
tami a 1,000 členy. Ač nebylo organizačně početné, vyvozo
valo značný vliv na veřejný život české větve v Americe 
svým tiskem. Mělo deník a dvojtýdeník Spravedlnost a pro
sperující nakladatelství v Chicagu, dva týdeníky Americké 
dělnické listy a Právo v Clevelandu a týdeník Obranu v New 
Yorku. Redaktoři těchto listů byli i dobrými řečníky. V 
Chicagu vedle Hlaváčka prof. Josef J. Král (později úřed
ník Departmentu obchodu ve Washingtonu), Karel Pergler, 
Jan Jelínek a Karel H. Beránek, v Clevelandu Karel Pint- 
ner, Tony Novotný a Josef Martínek. V New Yorku družil 
se k nim E. V. Voska a v Pennsylvanii starý hornický 
vůdce Frant. Choura.

Hnutí se neomezovalo jen na činnost politickou. Založilo 
čtyři konsumni družstva, která se podílela na utvoření Co- 
operative League of America, v jejíž správě později byla za
stoupena Josefem Bláhou a Josefem Martínkem. Živě se 
uplatňovali čeští socialisté též v dělnických uniích, zvláště 
ve stavebních řemeslech, kovoprůmyslu á nejvíc v oděv
nictví ve městech a v hornických oblastech Pennsylvanie, 
Ohia, Illinois (Štěpán Skala byl vicepresidentem unie Amal- 
gamated Clothing Workers, Frant. Ledvinka presidentem 
distriktu United Mine Workers v Ohiu, Kentucky a W. 
Virginii, Tony Novotný později redaktorem časopisu Práce, 
vydávaného unií Amalgamated v New Yorku). Stejně pěsto
ván byl úzký styk s podpůrnými, fraternálními jednotami, 
které v tu dobu, kdy v USA nebylo sociálního zákonodár
ství, byly hlavní hospodářskou oporou českého přistěhova- 
lectva. Nejvíc bylo spolupracováno s těmi jednotami, které 
později splynuly v ČSA (Československé spolky v Americe), 
v jejichž základní jednotě dlouhá léta působil neumořitelný 
Lev J. Palda. Čtyři redaktoři socialistických časopisů (Pal- 
da, Jelínek, Josef Novák a J. Martínek) byli zároveň redak
tory měsíčních orgánů těchto jednot.

(Pokračováni)

MÁME NA SKLADĚ K PRODEJI:
Poštou

DĚTSTVÍ A MLADÍ, vzpomínky Dr. Alice 
Masarykové ...................................................  $2.50 $2.75

PROGRESSIVE CZECH, učebnice prof. B.
Mikuly, páté vydání, vyšla nákladem Čs. 
národní rady americké ..................................... 4.50 5.00
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ČSA STŘEŽÍ VAŠI BUDOUCNOST.
Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné Jed

noty CSA, jste kryt tím nejlepším životním pojištěním 
jaké může pouze bratrská jednota poskytnout!.

Jakmile se stanete členem Jednoty ČSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podatl vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovat! vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má přes 270 řádů ve většině států Ameriky, v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě ČSA opravňuje vás k řadě vý
hod jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu ČSA doporučuje? Téměř 116 let její služ
by desetitisícům spokojených členů. ČSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z pocti
vosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejími členy, doporučte ji svým přátelům a 
známým.

Č.S.A. • 2138 S. 61 st Court, Cicero, III. 60650

PRO ZDRAVÍ a krásu
ZDRAVI-TAMIN kapsle na krev a silu, zásoba na 

5 týdnů ................................................................. $3.98
Na deset týdnů jen ........ ........................................ 6.98

LAGUNA—5ti VITAMINOVÝ krém krášlicí i hoji
vý, nemastný, k použití na den, ideální pod pudr 
a make-up ............................................................. 3.50

LAGUNA—REGENERAČNÍ krém k oživení a k 
zušlechtění vrásčité pleti, jemně mastný, výživný, 
k použití na noc .................................................. 3.50

LAGUNA—TEKUTÝ krém z olejů čtyř léčivých 
bylin s A-vitaminem (a pach těla zahánějícím 
chlorofylem) na ruce i tělo po koupeli a po prá
ci—8 oz..................................................................... 3.00

VŠECHNY TŘI JEN ................................................ $9.00

EUROPEAN DRUGS 

Břetislav a Anna Jelínkovi

P.O. Bo 927 Laguna Beach, California 92652

PAMATUJTE NA RADU SVÝM PŘÍSPĚVKEM! 
Schvalujete-li pevné zásady a postoj Rady k 

nejdůležitějším otázkám dnešního vývoje, 
získejte nám nové členy!

VĚSTNÍK
2137 So. Lombard Ave. 

Cicero, Illinois 60650 
Room 202
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